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het Vlaamse wél  
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13
‘Het beleid gaat soms traag, 
maar dan durf ik wel eens 
aan de boom te schudden’
Jasmien Jaques
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‘Kindermisbruik staat 
weer bovenaan de 
politieke agenda. Dat is 
het allerbelangrijkste’
Freya Perdaens en Sophie De Wit

Dit nummer werd afgesloten 
op 8 december 2023. 
Het eerstvolgende nummer 
verschijnt op 29 januari 2024. 

Matthias Diependaele
Vlaams minister van Financiën en Begroting, 

Wonen en Onroerend Erfgoed
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K O R T G E K N I P T

Het beleid moet meer dan ooit gaan over diegenen die de Vlaamse 
welvaart mogelijk maken en die op hun beurt de vruchten plukken van 
een welvarend Vlaanderen. 

De Vlaamse Regering werkt daaraan gestaag verder en wij willen dat ook 
in de volgende legislatuur blijven doen. Onze campagne ‘Voor Vlaamse 
welvaart’ zegt daarom waar het op staat: de N-VA is de beste garantie 
voor uw welvaart. De campagne, die overal in het straatbeeld zichtbaar 
is, gaat over ú. Want zonder u – de werkende Vlaming, de ondernemer, 
de vrijwilliger, de mantelzorger – ís er geen Vlaamse welvaart. 

Dagelijks dragen miljoenen Vlamingen zoals u bij aan die Vlaamse 
welvaart. En dat doen ze met een reden. Om een zo goed mogelijk leven 
uit te bouwen en dat te kunnen doorgeven aan kinderen, kleinkinderen, 
vrienden en familie. 

U draagt bij aan een maatschappij waarin u gelooft. Dat geloof in een 
gedeeld project is het fundament van een welvarende maatschappij. 
Op dat fundament bouwen we met gedeelde normen en waarden, 
geschiedenis, cultuur en erfgoed het stevige huis van onze Vlaamse 
identiteit. 

Zoals iedere goede huisvader weet, moet je in dat huis blijven investeren 
om het klaar te maken voor de toekomst. Welvaart is veel meer dan enkel 
rijkdom. Welvaart is thuiskomen in een solidaire gemeenschap waar we 
zorg dragen voor elkaar. Wanneer je je thuis voelt, jezelf herkend en 
erkend weet, dan draag je graag je steentje bij. 

Ik wens aan alle Vlamingen in deze kerstperiode dan ook een warme 
thuis en veel Vlaamse strijdlust voor het nieuwe jaar. Veel leesplezier!

‘DE N-VA IS 
DE BESTE 
GARANTIE VOOR 
UW WELVAART’



Drinkwater in het Vlaams-Brabantse Halle en 
omstreken bevat te hoge PFAS-waarden. Dat 
water blijkt afkomstig uit een Waals waterbekken. 
Wat Vlaams Parlementslid Jeroen Tiebout 
aankaartte als een lokale bekommernis, groeide 
aan de andere kant van de taalgrens uit tot een 
heus politiek schandaal. Hoe dat komt?  
LEO zet de feiten op een rijtje. 

Zuhal kwam bovendien met strengere 
lozingsnormen voor PFAS-stoffen. ‘Met 
de gezondheid van de Vlamingen en ons 
leefmilieu mogen wij geen risico’s 
nemen. Ik heb de productie in de 
3M-fabriek verschillende keren laten 
stilleggen omdat er PFAS-lekken 
vastgesteld werden. Midden 2022 
bereikten we ook een akkoord met het 
bedrijf. Dat moet in totaal meer dan een 
half miljard euro betalen voor de 
vervuiling’, zegt Zuhal. Vlaanderen kan 
bovendien nog meer eisen van het 
bedrijf wanneer dat later nodig zou zijn. 

Ecaussinnes
In Wallonië en Brussel leek PFAS -
vervuiling al die tijd geen probleem. Tot 
Vlaams Parlementslid Jeroen Tiebout te 
hoge PFAS-waarden in het drinkwater 
in Halle aan het licht bracht. Pittig 
detail: dat water blijkt afkomstig te zijn 
uit Waalse waterbekkens in Ecausinnes. 

‘Terwijl wij er hier in Vlaanderen alles 
aan doen om de Europese normen te 
respecteren, vegen ze er in Wallonië  
hun voeten aan. Zij schuiven hun 

FAS is de verzamelnaam voor meer dan 
6.000 chemische stoffen. Ze worden in 
allerlei alledaagse producten gebruikt 
voor hun handige eigenschappen: ze zijn 
water-, vet- en vuilafstotend. Helaas zijn 
die stoffen ook niet of amper afbreek-
baar. Dat is problematisch wanneer ze in 
het milieu terechtkomen. 

Dat gebeurde onder meer rond de 
3M-fabriek in Zwijndrecht. Daar werden 
in 2021 heel hoge concentraties van die 
stoffen gemeten in de bodem en het 
grondwater. Op advies van Vlaams 
minister Zuhal Demir werd daarom een 
onderzoekscommissie opgericht in het 
Vlaams Parlement om de historische 
vervuiling uit te spitten. 

verantwoordelijkheid gewoon af  
en zetten de gezondheid van de 
Vlamingen op het spel. Ongehoord en 
kortzichtig’, zegt Jeroen. De Vlaamse 
Watergroep neemt wel haar verant-
woordelijkheid en wil snel een mobiele 
installatie plaatsen in Halle. 

Brussel
Het waterbekken van Ecausinnes wordt 
beheerd door het Brusselse waterbedrijf 
Vivaqua. De bevoegde Brusselse 
ministers Alain Maron (Ecolo) en Elke 
Van den Brandt (Groen) zwijgen 
ondertussen in alle talen. ‘Van den 
Brandt verwijst zoals gewoonlijk door 
naar Maron. Die laatste maakt zich er 
gemakkelijk vanaf door te verwijzen 
naar de toekomstige Europese norm 
van 100 nanogram per liter, die  
vandaag niet eens formeel opgenomen 

P

‘FRANSTALIGE GROENE 
MINISTERS ZEGGEN NON 
AAN BESCHERMING 
VLAAMSE GEZONDHEID’

Brusselse en Waalse ministers waren op de 
hoogte van PFAS-vervuiling drinkwater
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A A N  H E T  W E R K

VLAAMS BRUSSEL

Jeroen Tiebout Zuhal DemirCieltje Van Achter



‘Terwijl wij er in Vlaanderen 
alles aan doen om de Europese 
normen te respecteren, vegen ze 
er in Wallonië hun voeten aan’

is in de Brusselse regelgeving’,  
zegt Brussels parlementslid Cieltje  
Van Achter. 

‘Experts wijzen erop dat die grens-
waarde van 100 nanogram verouderd is 
en niet gebaseerd op de meest recente 
wetenschappelijke kennis over PFAS.  
De grenswaarde zou aangescherpt 
moeten worden tot 50 of zelfs maar 
4 nanogram per liter’, zegt Cieltje.  

‘Ik heb minister Maron al meermaals 
opgeroepen om vaart te zetten achter 
het Brusselse wettelijke kader, zoals 
Vlaanderen dat gedaan heeft. Daarnaast 
is het ook noodzakelijk om een echt 
Brussels PFAS-actieplan op te maken en 
de gezondheidsrisico’s in detail in kaart 
te brengen. Omwille van het voorzorgs-
principe moeten we strikter toezien op 

de aanwezigheid van PFAS in ons 
drink water en in onze omgeving. Als 
het over de volksgezondheid gaat, 
mogen we het typische groen-Brusselse 
laksisme niet tolereren.’

Wél op de hoogte
Enkele dagen na de onthulling over het 
drinkwater in Halle ontdekte de RTBF 
dat ook in het Henegouwse Chièvres 
en een dozijn omliggende dorpen 
enkele inwoners water hadden 
gedronken dat verontreinigd bleek met 
PFAS. Waals minister van leefmilieu 
Céline Tellier (Ecolo) beweerde bij 
hoog en bij laag dat ze daarvan niet op 
de hoogte was. 

Maar ook dat klopt niet. Vlaams 
minister Zuhal Demir nam begin dit 
jaar contact op met haar Waalse en 

Brusselse collega om haar bezorgdheid 
te uiten over de te hoge PFAS- 
concentraties in het drinkwater uit 
Wallonië dat via Brussel in Vlaanderen 
terechtkomt. Tot op vandaag kreeg zij 
geen antwoorden uit de andere 
gewesten. Een kabinetsmedewerker van 
Tellier mocht het ontgelden en werd 
ontslagen.

‘In Vlaanderen schreeuwden de groenen 
terecht moord en brand over de 
vervuiling. Aan de andere kant van de 
taalgrens zwijgen ze. Meer zelfs, ze 
ontkennen dat ze van iets wisten, terwijl 
we zwart op wit kunnen aantonen dat ze 
wél op de hoogte waren. Dat getuigt van 
een ongeziene groene hypocrisie’, zegt 
Zuhal. 

Naar het Waalse parlement?
Ondertussen gaat het debat aan de andere 
kant van de taalgrens verder. In het Waalse 
parlement wordt zelfs gesuggereerd om 
Vlaams minister Demir uit te nodigen om 
te getuigen in de parlementaire commissie. 

‘Een uitnodiging zal ik zeker niet afslaan. 
In Vlaanderen weten we als geen ander 
hoe belangrijk het is om trans parant en 
eerlijk alle feiten te duiden. Als ik daarbij 
kan helpen, doe ik dat graag. Met ons 
PFAS-actieplan en ons actieplan rond 
Zeer Zorgwekkende Stoffen schakelde 
Vlaanderen de voorbije jaren een 
versnelling hoger. Die expertise delen kan 
ons als samenleving grote stappen vooruit 
doen zetten.’ 
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FEDERAAL

De getuigenissen in de VRT-documentaire  
‘Godvergeten’ gingen door merg en been en 
veroorzaakten opnieuw een schokgolf door het land. 
De collectieve pijn van slachtoffers van kinder-
misbruik kreeg zo opnieuw een plaats in het 
parlement, in de vorm van een commissie op het 
federale en een op het Vlaamse niveau. Kamerlid 
Sophie De Wit en Vlaams Parlementslid Freya 
Perdaens geven voor LEO een stand van zaken.

‘KINDERMISBRUIK STAAT 
EINDELIJK WEER BOVENAAN  
DE POLITIEKE AGENDA’

aar waren jullie tien jaar geleden?’ vroeg 
Kamerlid Valerie Van Peel in de eerste 
plenaire vergadering na de uitzending.
Sophie: ‘Ik begrijp haar frustratie maar 
al te goed. Zij klopt al járen op diezelfde 
politieke nagel. Samen met John 
Crombez (Vooruit) slaagde ze erin om 
de verjaringstermijn van kindermisbruik 
af te schaffen, maar daarna bewoog er 
niks meer bij de meerderheid. Valerie en 
ik dienden dan maar zelf een reeks 
voorstellen in om de strijd tegen 
kindermisbruik en -mishandeling aan te 
scherpen met onder meer een omgangs-
verbod en hogere strafmaten. Opnieuw: 
weinig interesse. Vervolgens startte 
Valerie een werkgroep op om over alle 
partijgrenzen heen tot maatregelen te 
komen. Daar kwamen uiteindelijk alleen 
nog de experts opdagen.’

Freya: ‘We hebben dus veel kostbare tijd 
verloren doordat sommige partijen pas 
wakker schoten ná de documentaire. 
Dat is wrang, maar reden te meer om nu 
niet bij de pakken te blijven zitten. 
Kindermisbruik staat eindelijk weer 
bovenaan de politieke agenda. Dat is het 
allerbelangrijkste.’ 

Over kostbare tijd gesproken: jullie hebben 
nog maar enkele maanden om de com-
missies tot een goed einde te brengen.
Sophie: ‘Ik ben me er ten volle van 
bewust dat we nooit álle oplossingen 
klaar zullen hebben tegen 31 maart 
(het einde van de werkzaamheden deze 
legislatuur, red.). Daarom stond ik erop 
dat de commissie een eerste aanbeveling 
in steen zou beitelen: dat ze wordt 
verdergezet na deze legislatuur. De strijd 
tegen kindermisbruik hoort nooit op te 
houden, en al zeker niet door een 
politieke deadline.’ 

Freya: ‘Je moet weten dat er ook in 
Frankrijk zo’n commissie opgericht is en 
dat die meer dan twee jaar lang 
onderzoek verrichtte. Het is dus 
belangrijk dat we realistische doelen 
hebben. Wie dit werk snel snel wil 
afhandelen, boet niet alleen in op 
kwaliteit maar stelt ook de slachtoffers 
teleur.’

Sophie: ‘En dat is onze grootste angst. 
(Freya knikt) Als voorzitter van de 
commissie beschouw ik het als mijn taak 
om te waken over de sereniteit en 
grondigheid van ons parlementaire 
werk. Dat betekent dus ook: géén 
politieke spelletjes onder mijn toeziend 
oog. Anders verzanden we opnieuw in 
een ideologische discussie die nergens 
toe leidt.’ 

‘De slachtoffers staan centraal’, is  
jullie mantra.
Freya: ‘De slachtoffers van gisteren, 
vandaag én morgen. Binnen én buiten 
de Kerk. Want kindermisbruik is een 
donkere vlek die zich verspreidt over 
heel onze maatschappij. Daarom zijn we 
in beide commissies ook meteen gestart 
met getuigenissen van slachtoffers, hun 
naasten en de verenigingen die hen 
vertegenwoordigen.’ 

Sophie: ‘Die getuigenissen laten 
niemand in de commissie onberoerd.  
Ze gaan door merg en been. Dat is ook 
de bedoeling: onszelf zo veel en zo goed 
mogelijk confronteren met de verwoes-
tende gevolgen van kindermisbruik, 

Kamerlid Sophie De Wit en Vlaams Parlements lid Freya Perdaens 
zetelen in de commissies over seksueel misbruik in de Kerk 
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Wim Van der Donckt

De pensioenhervormingen van de federale 
regering halen niets uit om de pensioen-
factuur te verlagen. Integendeel: doordat 
er geen compenserende maatregelen zijn 
voor de verhoogde pensioenuitkeringen 
ondermijnde Vivaldi net de financiële 
duurzaamheid van de pensioenen.

De Europese Commissie berekende recent 
dat de hervorming de vergrijzingsfactuur 
op lange termijn verhoogt met 1,2 procent 
van het bruto binnenlands product (bbp). 
‘Een schril contrast met de belofte om de 
financiële houdbaarheid van de pensioenen 
te verbeteren’, zegt Kamerlid Wim Van der 
Donckt. 

Structureel hervormen
De N-VA pleit voor structurele hervormin-
gen, zoals het veralgemenen van de tweede 

pensioenpijler en het harmoniseren van 
verschillende pensioenstelsels. ‘Het is ook 
noodzakelijk om het aandeel van de 
gelijkgestelde periodes te verkleinen ten 
voordele van het aantal effectief gewerkte 
jaren’, zegt Wim.

Vergrijzingskosten blijven stijgen
‘Deze federale regering was puur tijdverlies. 
Er werden geen proactieve maatregelen 
genomen om de financiële duurzaamheid 
van de pensioenen te waarborgen en het 
begrotingstekort te verminderen.’ 

De uitdaging voor de volgende regering is 
groot. Volgens de Vergrijzingscommissie 
zullen de vergrijzingskosten blijven stijgen, 
met een voorspelde toename tot 24 procent 
van het bbp in 2050. Alternatieve scenario’s 
suggereren zelfs een stijging tot 26 procent.

REGERING-DE CROO  
ONDERMIJNT FINANCIËLE  
DUURZAAMHEID PENSIOENEN

De spoorbonden legden dit jaar meer-
maals het werk neer uit onvrede met het 
beleid van de regering-De Croo. De NMBS 
kampt met een nijpend personeelstekort. 
Dat legt veel druk op de schouders van 
het personeel. ‘Ik begrijp de onvrede’, 
reageert Kamerlid Tomas Roggeman, die 
het dossier opvolgt in de Kamer. ‘Maar 
dat de reizigers daarvan de dupe zijn,  
is onaanvaardbaar.’

Tomas wijst minister Gilkinet (Ecolo) aan als 
verantwoordelijke voor het wanbeleid. Hij 

benadrukt dat de groene spoorplannen niet 
werken, ondanks verhoogde subsidies. ‘In de 
media roept minister Gilkinet dat hij het 
treinverkeer zal verdubbelen, maar hij slaagt 
er vandaag niet eens in om een basisdienst-
verlening te verzekeren.’ In 2022 bedroeg de 
totale vertraging op het spoor maar liefst 
2.872.939 minuten of 47.882 uren.

‘Het is hoog tijd voor grondige hervormin-
gen, met onder andere een liberalisering en 
regionalisering van het spoor. Want onze 
reizigers verdienen beter’, besluit Tomas.

TOMAS ROGGEMAN PLEIT  
VOOR LIBERALISERING EN  
REGIONALISERING VAN HET SPOOR 

Tomas Roggeman

zodat we heel bewust tot beter beleid 
kunnen komen.’ 

Er kwam ook een oproep aan slachtoffers 
om zich te melden via de federale  
ombudsdienst.
Sophie: ‘Dat klopt: via mail of per  
brief, anoniem of niet anoniem. Alle 
getuigenissen zijn vertrouwelijk en 
waardevol. En dankzij de snelle en goede 
samen werking met Vlaams minister van 
Justitie Zuhal Demir worden ze 
nauwkeurig opgevolgd.’ 

Freya: ‘Wie dit leest en overweegt om te 
getuigen, vindt alle informatie onder dit 
interview. We weten dat het enorm veel 
moed vraagt, maar je staat er niet alleen 
voor.’ 

FEDERAAL

FEDERAAL

Wie wil getuigen over seksueel misbruik  
kan mailen naar  

getuigenisseksueel geweld@federaalombudsman.be  
of een brief sturen naar Federale Ombudsman, 

Getuigenis seksueel geweld -  
Leuvenseweg 48 bus 6 - 1000 Brussel� Meer info 

vindt u op www.federaalombudsman.be
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MINISTER-PRESIDENT JAN JAMBON

‘VLAANDEREN NEEMT  
AAN DE LOPENDE BAND 
DEGELIJKE BESLISSINGEN’

88



V orige maand sloot de Vlaamse Regering 
een akkoord rond stikstof. Eindelijk.  
Was de opluchting groot? 
‘Absoluut! Dat akkoord moest en zou  
er komen. Anders zouden we in 
Vlaanderen op een vergunningenstop 
afstevenen zoals in Nederland. Achter de 
schermen zijn veel van onze mede-
werkers duizenden uren in overleg 
gegaan, als voorbereiding op de 
uiteindelijke onderhandelingen. Dankzij 
hun voorbereiding en mijn Vlaamse 
regeringsploeg hebben we ramp-
scenario’s voorkomen. Het heeft tijd 
gekost, maar de industrie, natuur en 
landbouw krijgen opnieuw alle kansen 
in onze samenleving. We zullen het 
eerste Europese land zijn met een 
specifieke en juridisch zo robuust 
mogelijke stikstofwetgeving. Ik ben trots 
dat we dat akkoord in moeilijke 
omstandigheden met de collega’s  
hebben gemaakt.’

De voorbije regeerperiode was er een van 
constante uitdagingen en onverwachte 
crisissen. Hoe kijk je daarop terug? Ben je 
nog steeds een trotse minister-president?
‘Zeer zeker. Het blijft een absolute eer om 
als Vlaams-nationalist aan het roer te 
staan van de Vlaamse Regering. Ik heb de 
job van minister-president altijd met heel 
veel plezier gedaan. Het was niet altijd 
eenvoudig, maar een echte flandrien is 
het gewend om ook met felle tegenwind 
te fietsen. Dat hebben we gedaan met tal 
van belangrijke akkoorden: rond stikstof, 
de bouwshift, de arbeidsmarkt, de zorg en 
de kinderopvang.’ 

‘Ik ga hier en daar in Vlaanderen wel eens 
een toelichting geven, waarbij ik een 

overzicht geef van alle realisaties van 
deze Vlaamse Regering. Ons palmares 
toont zich zeker in de cijfers, en dat mag 
wat mij betreft ook echt wel meer gezien 
worden. We hebben altijd het hoofd koel 
gehouden in tijden van crisis en de 
geldkraan niet zomaar onbeperkt 
opengezet. Dankzij gerichte steun 
tijdens de corona- en energiecrisis 
werden zowel kwetsbare gezinnen, 
bedrijven als toekomstige generaties 
geholpen. Allemaal met een begroting in 
evenwicht in 2027. We zijn het enige 
beleidsniveau dat daarin slaagt.’ 

Toch kreeg je ook veel kritiek te verduren. 
Het gevoel leeft dat in jouw regering 
vooral de crisis overheerste.
‘Van deze regering wordt veel gezegd, 
zeker in de pers, waar de perceptie snel 
de overhand krijgt. En de oppositie zal 
natuurlijk altijd kritiek hebben. Toch 
zullen vriend en vijand erkennen dat wij 
wel degelijk beslissingen aan de lopende 
band nemen, ondanks de internationale 
crisissfeer. De schoonheidsprijs zullen 
we niet gewonnen hebben. De corona-
periode was een enorm moeilijke tijd, 
waarin ik soms onaangename compro-
missen moest verdedigen. In het belang 
van Vlaanderen kon ik toen niet anders. 
Je zou dat verantwoordelijkheid kunnen 
noemen. Iets wat de Vlaamse Regering 
ook talloze keren heeft getoond in de 
moeilijke dossiers die op onze tafel 
lagen.’

In tegenstelling tot de Vivaldi-regering.
‘Klopt. De federale situatie is ronduit 
dramatisch, met de slechtste cijfers van 
heel Europa. Maar blijkbaar leeft daar de 
urgentie niet om iets te doen aan die 
problemen. Meer nog, ik hoor mijn 

federale collega De Croo zeggen dat ze 
het fantastisch doen en dat het beste nog 
moet komen. Dat is de kop in het zand 
steken. Dat is niet onze manier van 
werken. We hebben ons in Vlaanderen 
nooit verstopt voor de problemen. De 
kinderopvang en het onderwijs zijn 
daarvan twee voorbeelden. Dat zijn 
lastige dossiers, waarbij mijn ministers 
de ruimte en middelen kregen om een 
structureel beleid uit te tekenen. Het 
onderwijs is een log schip. Het keert 
moeilijk, maar eens het de goede wind 
in de zeilen heeft, vaart het vooruit.’ 

De nieuwste cijfers van het internationale 
PISA-onderzoek, dat de vaardigheden en 
kennis van 15-jarigen test, zijn nochtans 
niet bemoedigend.
‘Nee, maar dat was te verwachten.  
Een onderwijsbeleid verander je niet 
zomaar, dat is het resultaat van vele 
jaren. Mensen willen altijd snel 
resultaten zien. Alleen is dat in de 
praktijk niet zo eenvoudig. Het is 
belangrijk om structureel en gericht te 
werken. Zulke maatregelen vragen een 
goede uitwerking. Regeren is altijd 
tweevoudig: hervormen wat misloopt en 
nieuw beleid maken. Dat kan mens noch 
oppositie de Vlaamse Regering 
verwijten. Daarom wil ik ook doorgaan 
met besturen tot zo kort mogelijk voor 
de verkiezingen. De Vlamingen 
verwachten van ons dat we oplossingen 
zoeken voor de uitdagingen waarmee we 
geconfronteerd worden.’

Je bent duidelijk nog niet uitgespeeld. 
Wat staat er nog op de planning van de 
Vlaamse Regering?
‘Nog veel. Het beloven nog drukke 
maanden te worden. Het is de bedoeling 
dat we het palmares van de Vlaamse 
Regering en bij uitstek de troeven van 
Vlaanderen uitdragen. We gaan de 
verzuring in de samenleving met open 
vizier tegemoet. Vanaf januari is 
Vlaanderen mee voorzitter van de Raad 
van Europa. Een half jaar lang gaan we 
alle facetten van Vlaanderen uitspelen 
op het internationale toneel. Als 
voorzitter van tal van raden gaan we op 
het Europese beleid beleid kunnen wegen.  

Over een half jaar trekken we naar de 
stembus, maar minister-president Jan Jambon 
is nog lang niet uitgeregeerd. ‘Ik wil doorgaan 
met besturen tot zo kort mogelijk voor de 
verkiezingen. De Vlamingen verwachten van 
ons dat we oplossingen zoeken.’ Samen met 
LEO blikt hij tevreden terug op zijn eerste 
bestuursperiode als minister-president van 
Vlaanderen. 

‘We hebben ons 
in Vlaanderen 
nooit verstopt voor 
problemen, maar ze 
wel opgelost’
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voort te zetten. Ik ben heel gemotiveerd 
voor een tweede legislatuur in de 
Vlaamse Regering, want zo’n tweede 
termijn is belangrijk om je werk te 
kunnen verderzetten en afmaken. Ik wil 
met mijn ploeg doorgaan om  
Vlaanderen verder voor te bereiden op 
de uitdagingen die er zeker nog op ons 
afkomen. De volgende generaties 
moeten beter gewapend zijn tegen 
toekomstige economische, maatschap-
pelijk en ecologische schokken. En dat 
werk begint bij ons in de Vlaamse 
Regering, eerst en vooral met een 
gezonde begroting, veel gedrevenheid en 
nog meer inzet.’ 

‘We gaan in 2024 de sterktes van 
Vlaanderen in de kijker blijven zetten en 
het hoofdstuk van de corona-, energie- 
en inflatiecrisis overstijgen. We gaan 
tonen dat wat we zelf doen, we ook echt 
beter doen.’

Het nationaal kiescollege van de N-VA 
heeft jou voorgedragen als lijsttrekker in 
Antwerpen bij de Vlaamse verkiezingen. 
Sta je straks opnieuw aan het roer van de 
Vlaamse Regering?
‘Eerst en vooral: de kiezer schudt de 
kaarten. Dat is niet meer dan normaal. 
Maar als die kaarten gunstig liggen, dan 
ben ik zeker kandidaat om mijn werk 

‘Tijdens corona moest ik soms onaangename 
compromissen verdedigen, in het belang van 
Vlaanderen. Dat heet verantwoordelijkheid nemen’

Waar we kunnen, moeten we  
Vlaanderen uitspelen in Europa.’

Tijdens deze regeerperiode trok je ook 
volop de kaart van innovatie.
‘Omdat innovatie net een van de sterkste 
troeven is van Vlaanderen. We behoren 
daar tot de absolute wereldtop en dat 
moeten we uitspelen. Vanaf maart 2024 
gaat Flanders Technology & Innovation 
(FTI) echt van start met een festivalweek 
voor het brede publiek. In elke provincie 
kunnen mensen genieten van techno-
logie op tal van maatschappelijke 
domeinen. Na de festivalweek zal een 
nieuw opgericht bedrijf achter FTI 
verder werken aan innovatieve  
oplossingen voor maatschappelijke 
problemen. Het plan achter FTI is om 
Vlaanderen structureel op sleeptouw 
te nemen doorheen de nieuwe  
industriële revolutie.’ 
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Een realistisch klimaatbeleid en een 
sterk stikstofakkoord
Als minister van Omgeving bokst Zuhal Demir 
op tegen een federaal groen en dogmatisch 
beleid, dat zelfs de exuberante Europese eisen 
rond de CO

2
-uitstoot wil overtreffen� Zuhal  

hanteert daarbij één principe: klimaat-
maatregelen moeten realistisch zijn� Ze zet 
vooral in op klimaatadaptatie, met onder meer 
de Blue Deal en tal van maatregelen om de 
energierenovatie van woningen te versnellen� 
Onder haar bewind kwam er ook netto  
meer bos bij� 

Al was er van stikstof geen sprake in het 
regeerakkoord, het dossier beheerste toch 
lange tijd het Vlaamse politieke landschap� 
Zuhal haalde mee de angel uit de discussie 
en leverde een akkoord af dat zekerheid en 
toekomst biedt aan onze Vlaamse landbouw, 
bedrijven en natuur�

Als minister van Justitie rolde ze onder meer de 
Veilige Huizen uit (vroeger gekend als Family 
Justice Centers) in haar strijd tegen de aanpak 
van intrafamiliaal geweld� 

Gezonde Vlaamse financiën
Matthias Diependaele zet als minister van 
Begroting Vlaanderen resoluut op weg naar een 
begroting in evenwicht� Binnen het financieel 
donkerrode België mag dat een huzarenstuk 
heten� 

Als minister van Wonen zorgt hij voor een  
(ook buitenlandse) middelentoets bij huurders 
van sociale woningen, zodat fraudeurs plaats 
moeten ruimen voor mensen die echt nood 
hebben aan sociale huisvesting� Sociale 
huurders zijn nu ook verplicht zich in te schrijven 
bij de VDAB� Het hele sociale woonlandschap 
wordt onder zijn beleid overigens drastisch 
hertekend en efficiënter gemaakt�

Met het subsidieregister zet Matthias een  
belangrijke stap in het stroomlijnen en 
regulariseren van de geldstromen van de 
Vlaamse overheid�

De Vlaamse onderwijstanker keert 
De resultaten van het meest recente 
PISA-onderzoek mogen dan niet fraai zijn, ze 
zijn het gevolg van een nivelleringsbeleid dat 

decennia geleden is ingezet: de lat moest laag 
genoeg zodat iedereen erover kon� ‘De lat moet 
opnieuw omhoog’, was vanaf het begin het 
credo van Vlaams onderwijsminister Ben Weyts� 
Daarom legt hij via de minimumdoelen de focus 
op Nederlands en wiskunde en zorgt hij via 
de Vlaamse toetsen en de KOALA-testen voor 
gedegen test- en ijkpunten om de schoolkennis 
van onze jongeren op te krikken� 

Ondertussen neemt Ben een resem 
maatregelen om het lerarentekort in te dijken� 
Steeds meer mensen kiezen opnieuw voor een 
lerarenopleiding, steeds meer mensen maken 
als zij-instromer de overstap� Daarenboven 
vloeien er dankzij Ben ook vele miljoenen euro’s 
naar schoolinfrastructuur� 

Als minister van Dierenwelzijn zorgt hij ervoor 
dat die bevoegdheid een prominente plaats 
inneemt� En als Sportminister blijft Ben de 
Vlaamse sportwereld – zowel bij de amateurs 
als de professionele sporters – ondersteunen 
met financiële middelen en meer en betere 
infrastructuur�  

Een goed regeerakkoord dat goed uitgevoerd wordt
In tegenstelling tot de woordenwolk 
vol vage beloften waarmee Vivaldi 
aan de slag ging, is het Vlaamse 
regeerakkoord van 2019 een stevige 
en uitgebreide catalogus aan 
specifieke maatregelen, vaak tot in 
detail onderhandeld en beschreven. 
De grote én kleine lijnen kregen de 
voorbije jaren vorm in talloze 
decreten en akkoorden. Soms met 
nog wat discussie vooraf, vaak 
gewoon in alle luwte van de kabinet-
ten van onze ministers. Vlaanderen 
werkt. Daar kreeg zelfs corona geen 
voet tussen. 
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De favoriete apps van

MyToyotaWhatsApp Klok

Assita  
Kanko
‘Al bijna twee jaar schrijf ik elke 
zaterdag een column voor De 
Telegraaf, de grootste Nederlandse 
krant� Volgens de hoofdredactie heb 
ik scherpe, prikkelende observaties� 
Ze gaven me de kans om de 
zaterdagcolumniste van de krant te 
worden� Dat is een mooi compliment 
maar ook een uitdaging�’ 

‘Als ik een kans krijg, dan doe ik mijn 
best� Mijn werk wordt gewaardeerd 
door de krant en de vele lezers en 
dat geeft voldoening� Ik zie ook veel 
reacties op sociale media� Dankzij 
de brieven en e-mails die lezers uit 
Nederland en Vlaanderen mij sturen, 
kan ik de vinger aan de pols houden� 
Ik voelde aan wat er speelde bij de 
Nederlandse verkiezingen en lezers 
vertelden me openlijk waarom ze 
genoeg hadden van de politiek� Ik 
leer veel van wat ze schrijven� Het 
ongenoegen zit heel diep� Overal in 
Europa zie je dat we stilaan groeien 

naar een samenleving waarin onze 
vrijheid en welvaart bedreigd worden� 
Om scherp te blijven, lees ik veel� De 
app van De Telegraaf staat uiteraard 
tussen mijn favorieten�’

 assita�kanko@n-va�be
 fb�com/assita�kanko  @Assita_Kanko
 www�assitakanko�be  @assita_kanko

Assita Kanko (43) is niet alleen 
politica maar ook auteur, 
columniste en mensenrechten-
activiste� Ze is geboren in Burkina 
Faso en woont sinds 2004 in 
België, waar ze alle kansen met 
beide handen grijpt� Voor ze in 
2019 verkozen raakte als 
Europarlementslid was ze actief in 
het bedrijfsleven� Nu zetelt ze in de 
commissies Burgerlijke Vrijheden, 
Justitie en Binnenlandse Zaken, 
Buitenlandse Zaken en Veiligheid 
en Defensie� Ze focust op de 
aanpak van criminaliteit en het 
verdedigen van vrouwenrechten en 
van onze Europese waarden�  
Ze is kandidaat-burgemeester  
in Vilvoorde�

  de Telegraaf

13:02

Deze app gebruik ik omdat 
er heel vaak iets misgaat met 

de verbinding tussen mijn auto en 
mijn telefoon� Ik kan me niet goed 
oriënteren, dus de gps moet altijd 
goed functioneren� Als ik in de 
auto zit met mijn dochter, verbindt 
ze vaak haar eigen telefoon om 
naar muziek te luisteren� Dan ben 
ik altijd blij als ik via de app alles 
weer in orde kan brengen� 

De klok-app gebruik ik veel� 
Vooral de wereldklok� Zo kan 

ik op reis gemakkelijk zien wanneer 
ik mijn dochter kan bereiken� En 
wanneer ik gewoon in Vilvoorde 
ben, is het handig om te weten 
hoe laat het is bij familie in Burkina 
Faso of bij vrienden in Japan of de 
VS� Ook de wekker is handig, al 
word ik ’s ochtends automatisch 
rond 4 uur wakker� 

Mijn familie woont verspreid 
over drie continenten� We 

kunnen elkaar niet vaak zien� 
Daarom hebben we dagelijks veel 
contact via WhatsApp met foto’s en 
spraakberichten� Dat nauwe contact 
betekent veel, zeker wegens de 
oorlog in Burkina Faso� En wanneer 
ik op reis ben voor het werk, dan app 
en beeldbel ik met mijn dochter� Dan 
babbelen we over hoe haar dag was 
en help ik haar bij haar huiswerk� 



Toen Jasmien Jaques (29) als achttienjarige  
de vraag kreeg of ze interesse had om zich 
politiek te engageren, weigerde ze. De vraag 
kwam namelijk van de verkeerde partij.  
De N-VA, dat zag ze wél zitten. Amper twaalf jaar 
later is Jasmien schepen in haar gemeente  
Laarne-Kalken. Volgend jaar zal ze met veel 
enthousiasme de lijst trekken. En misschien  
loert er zelfs een Vlaams avontuur om de hoek.

n het gesprek met LEO komt het 
terloops ter sprake: hoe moeilijk het 
tegenwoordig is om jonge mensen te 
vinden die zich politiek willen engage-
ren. ‘Jonge vrouwen zeggen haast 
standaard neen. Mensen kijken vaak 

heel negatief naar de politiek en willen hun handen 
er niet aan vuilmaken. De voorbije heisa bij 
bepaalde partijen helpt natuurlijk ook niet’, zegt 
Jasmien daarover. ‘De lokale lijstvorming wordt niet 
gemakkelijk.’

Je vindt inderdaad sneller een naald in een hooiberg 
dan een jonge vrouw die op de kieslijst wil staan, 
klinkt het vaak. De wettelijke verplichting voor een 
gendergelijke lijst helpt ook niet echt. ‘Het verschil 
tussen het aantal mannen en het aantal vrouwen op 
de lijst mag niet meer dan één zijn. Die verplichting 
is kortzichtig en leidt ertoe dat je uiteindelijk 
mensen op de lijst moet zetten die niet eens weten 
wat en hoe, maar alleen de verdienste hebben dat ze 
vrouw zijn. Natuurlijk is het belangrijk dat we 
voldoende vrouwen hebben op de lijst, maar dan 
wel met de juiste motivatie’, aldus Jasmien. 

Juiste vraag, foute partij
Het was net die motivatie die Jasmiens turnleraar 
– een cd&v-gemeenteraadslid – was opgevallen 
toen hij haar vroeg als kandidate voor de lokale 
verkiezingen van 2012. ‘Juiste vraag, foute partij’, 
zegt Jasmien daarover. ‘Ik was vroeger nochtans 
misdienaar en gaf catechese, maar de N-VA lag me 
gewoon beter. Toen ook vanuit die hoek de vraag 
kwam om op de lijst te staan, heb ik niet getwijfeld.’

De insteek was eenvoudig: een tiende plaats, een 
‘eerste ervaring met verkiezingen’, zoals dat heet. 

I

‘Ik wil me profileren 
als iemand die sterk 
geïnformeerd is en 
beleid voert op basis 
van inhoud’

   VAN JASMIEN JAQUES
LAARNE-KALKEN
HET
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HET LAARNE-KALKEN VAN JASMIEN JAQUES

• geboren in Gent op 6 augustus 1994
• in augustus van dit jaar getrouwd met Hagen Lybeert 
• heeft twee katten: Merlot en Vedett
• advocaat ondernemingsstrafrecht
• schepen van Cultuur & Erfgoed, Mobiliteit & 

Verkeersveiligheid, Sport & Recreatie, Dierenwelzijn, 
Wekelijkse markt, Milieu & Duurzaamheid in Laarne

• speelt cello, jogt wekelijks en houdt van haar wekelijkse 
small group workouts

‘Toen we in de humaniora 
het Vlaams Parlement 
bezochten, dacht ik:  
hier wil ik ooit belanden’

Maar de kiezer dacht er anders over en beloonde 
Jasmien prompt met een mandaat als jongste  
N-VA-gemeenteraadslid in Vlaanderen. ‘Ik heb me 
meteen gesmeten, al was dat niet evident als jongere. 
Het is voor mij pas echt begonnen nadat ik mijn 
rechtenstudies had afgewerkt. Ik was volwassener, stond 
steviger in mijn schoenen. In 2018 stond ik dan ook 
klaar om deel te nemen aan het beleid.’ Dat vond de 
kiezer ook, al greep Jasmien net naast een schepenambt. 
Maar niet voor lang.

‘Frank Janssens, een van onze twee schepenen, stond 
twee jaar geleden plots aan de deur. Hij wilde ermee 
stoppen en vroeg om over te nemen. Dat kwam als een 
complete verrassing. Voor mij was het een echt 
kantelpunt. Ik dacht eraan om in de magistratuur te 
gaan – aan ambitie geen gebrek, hé – maar toen dat 
aanbod kwam, heb ik niet getwijfeld.’

Jasmien erfde meteen een hele resem bevoegdheden. ‘Ik 
had er misschien een paar kunnen doorgeven aan de 
collega’s, maar ik ben er toch voor gegaan. Ik wou 
bewijzen dat ik het ook kon. Daarenboven was het 
beleid al stevig in gang gezet. Ik geef toe dat het een 
uitdaging is om aan alle bevoegdheden evenveel tijd te 
besteden, maar het lukt wel.’

Lintjes knippen en speeches geven
Dat pak bevoegdheden geeft haar ook voldoende 
argumenten om mensen tegen te spreken die denken 

dat een lokaal politiek mandaat niet veel meer is dan af 
en toe wat lintjes doorknippen en hier en daar een 
speech geven. ‘Vergeet het maar. Je kan er als schepen 
natuurlijk voor kiezen om veel over te laten aan je 
administratie, maar zo zit ik niet in mekaar. Ik steek er 
heel wat tijd en energie in. In het dossier rond het 
Nationaal Park (Laarne besliste 
uiteindelijk niet mee te stappen in het 
Nationaal Park Scheldevallei, red.)  
heb ik me helemaal ingelezen en 
uitvoerig geïnformeerd.’

De perceptie blijft bij sommigen 
hardnekkig: een schepen, die moet 
niet veel doen en wordt daar goed 
voor betaald. ‘Ach, ik laat er mijn 
slaap niet voor. De goede commenta-
ren, daar laad ik me tien keer meer aan op. Ik heb me 
ook als jonge vrouw moeten bewijzen, tot op vandaag 
zelfs. Bij een van de eerste evenementen die ik als 
kersverse schepen bijwoonde, dachten de mensen dat ik 
de vriendin van de burgemeester was, stel je voor. Maar 
ik wil die feministische kaart niet uitspelen. Ik profileer 
me als iemand die sterk geïnformeerd is en beleid voert 
op basis van inhoud.’

Als er ergernissen zijn, dan gaat het eerder over de 
traagheid en versnippering van het beleid. ‘Ik durf aan 
de boom te schudden. Dan kruip ik in mijn pen en 
schrijf ik bepaalde instanties aan. En opnieuw en 
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‘Ik heb me als jonge vrouw 
moeten bewijzen, maar wil 
de feministische kaart niet 
uitspelen� Ik voer beleid op 
basis van inhoud�’

opnieuw. Maar het is vooral de versnippering die me 
ergert. Zelfs in een kleine gemeente als Laarne-Kalken 
zie je dat bijvoorbeeld mobiliteitsprojecten verspreid 
zitten bij verschillende instanties – Agentschap Wegen 
en Verkeer en de provincie, om er maar twee te noemen 
– en dat die instanties vaak niet van elkaar weten 
waarmee ze bezig zijn. Maar het gaat wel over projecten 
die een grote impact hebben op ons grondgebied en  
de burgers.’

Schoen opvreten
Die mobiliteit was bij een tevredenheidsenquête in de 
krant overigens een pijnpunt, zo bleek. Vreet Jasmien 
als schepen van Mobiliteit dan haar schoen op? ‘Nee, 
dat is logisch. Iedereen heeft voeling met mobiliteit: de 
voetganger, de fietser, de autobestuurder. Maar iedereen 

veegt vooral voor de eigen straat: hier rijden ze te  
snel, daar ligt de stoep slecht, … Mensen houden zich 
niet in om dat te melden. Van het culturele aanbod,  
daarentegen, ligt nauwelijks iemand wakker. Dus die 
cijfers verbazen me niet, nee. Mobiliteit is een  
permanent werk in uitvoering.’

Volgend jaar zal Jasmien de lijst trekken bij de 
gemeenteraadsverkiezingen, maar eerst is er nog 9 juni 
2024. ‘De partij heeft me een mooie plaats aangeboden 
op de Vlaamse lijst. Dat kwam voor mij als een 
verrassing, maar het voelt wel als een logische opeen-
volging van zaken die ik graag doe en waarvoor ik 
ambitie toon. Dat was al zo in de schoolbanken. Toen 
we met de klas het Vlaams Parlement bezochten, zei ik: 
‘Hier wil ik ooit belanden.’ Wie weet lukt dat. Maar ik 
ben ook superrealistisch. De kiezer heeft het laatste 
woord, hé.’

Supersociaal
Het zou te min uitgedrukt zijn om te stellen dat Jasmien 
in elk geval kan ‘terugvallen’ op haar job als advocate. 
‘Het is een uitdagende job. Ik specialiseer me in 
ondernemingsstrafrecht. Dat gaat over economische en 
financiële misdrijven. De combinatie met mijn 
schepen ambt is pittig, maar ideaal. Als advocate kan ik 
me focussen op een bepaald dossier, terwijl de politiek 
vaak een kwestie is van overleggen en consensus 
zoeken. Je teert wat meer op je sociale batterij. Dat 
komt goed uit, want ik ben supersociaal!’ (lacht) 

‘Van het culturele aanbod ligt nauwelijks iemand wakker� 
Maar mobiliteit is een permanent werk in uitvoering�’
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Jolien Wittemans geselecteerd 
als Young Elected Politician

N-VA Mol hield eind november een 
boomplantactie� Na een korte cursus 
bomen planten staken onze leden de 
handen uit de mouwen om zomerlindes 
en sporkbomen aan te planten in de 
Galbergen in Mol� Dat bos maakt deel  
uit van een groene zone dichtbij 
Mol-Centrum die ecologisch onder 
druk staat� Als schaduwverdragende 
inheemse soorten vormen die bomen 
concurrentie voor de woekerende 
Amerikaanse vogelkers� 

Ecologisch ondernemen
Tegelijkertijd steunde N-VA Mol met 
haar actie het lokale ondernemerschap� 
Elk aanwezig lid kreeg namelijk een 
mooi bierpakket van Beer 4 Nature, het 
brouwerijbedrijfje van drie dynamische 
Kempenzonen met een passie voor bier 
én natuur� Met de winst van hun bedrijf 
willen zij bossen aankopen en ervoor 
zorgen dat ook de volgende generaties 
erin kunnen wandelen, spelen of 
gewoonweg genieten van de natuur�

Molse passie voor bomen én bier

Gemeenteraadslid Jolien Wittemans uit 
Tremelo diende begin dit jaar haar 
kandidatuur in voor het programma. 
Met succes: ze werd geselecteerd als 
YEP-vertegenwoordiger. ‘Tijdens het 
programma krijgen de YEP’s de kans 
om mee na te denken over het beleid in 
de EU’, zegt Jolien. ‘We worden 

betrokken bij debatten, krijgen les over 
belangrijke Europese thema’s en kunnen 
deelnemen aan activiteiten van het 
Europees Comité van de Regio’s.  
Op die manier kunnen jongeren uit  
heel Europa netwerken, hun stem  
laten horen en mee nadenken over  
onze toekomst.’

Wat is er typischer Vlaams dan met vrienden in de 
modder naar het veldrijden gaan kijken? Jong N-VA 
Dender was erbij op de veldrit in Dendermonde�

Echte Flandriens

Het Young Elected Politicians programme (YEP) is een netwerk van 
150 lokale en regionale politici die jonger zijn dan veertig. Ze zijn 
afkomstig uit de hele Europese Unie en nu voor het eerst ook uit alle 
kandidaat-lidstaten van de EU. 
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Koop lokaal en steun 
de lokale landbouwers

Een klein jaar voor de gemeente-
raadsverkiezingen werkt N-VA 
Kortrijk volop aan de inhoud van 
haar programma� De enthousiaste 
ploeg gaat van deur tot deur in 
de wijken om te luisteren naar de 
bekommernissen en suggesties van 
de Kortrijkzanen� 

Dilemma’s
Dat doen ze op een ludieke manier 
met het sjerpspel� Het principe is 
eenvoudig: via www�sjerpspel�be 
geven ze inwoners voor een dag de 
burgemeesterssjerp� Aan de hand 
van elf dilemma’s beslissen die 
vervolgens waar de focus volgens 
hen moet liggen� Het gaat daarbij 
om dilemma’s uit het dagelijkse 
leven op het vlak van veiligheid, 
mobiliteit, netheid, integratie 
en inburgering� Er is ook ruimte 
voor algemene opmerkingen en 
suggesties�

Wie pakt de sjerp? In ons eigen dialect

Voor de derde keer op rij 
organiseert N-VA Staden haar  
najaarsactie ‘Vlaamse kost uit 
Stadense bodem’. 

Tegen een democratische prijs 
kunnen geïnteresseerden een 
rijkgevulde mand groenten 
van lokale landbouwers 
bestellen. Een mooi voor-
beeld van de korte keten!

Hasselt 
De stad Hasselt organiseerde samen met 
verenigingen en bekende Hasselaren de  
Drèède Wieëk van ‘t (H)essels. Begin november 
stond het Hasselts dialect op ‘ne piédestal en werd 
het een hele week lang gepromoot. Op het 
programma: onder meer een zangavond waarbij 
een koor het publiek liedjes in het Hasselts 
aanleerde en Sinterklaas als eerste het Hasseltse 
Sintlied te horen kreeg, en stadswandelingen en 
een toneelstuk in het dialect. 

Lebbeke
N-VA Lebbeke was met een ruime delegatie 
aanwezig op de eerste Urban Run & Walk in de 
gemeente. De lopers vielen sterk op, met hun 
eigen fluohesjes en knipoog naar de N-VA: vé em, 
vé eel, eN Vé Aa. Voor hem, voor haar en voor jou!
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Meer marktmacht voor de boer. Dat is de centrale stelling van een reeks 
voorstellen die Europarlementsleden Geert Bourgeois en Johan Van 
Overtveldt én Vlaams Parlementslid Sofie Joosen lanceerden. De drie 
parlementsleden willen dat de Vlaamse landbouwer een eerlijke prijs krijgt 
voor zijn producten. Dat kan door beter samen te werken, bijvoorbeeld in 
producenten organisaties. ‘Zo kunnen landbouwers zich sterker opstellen 
om betere prijzen te bekomen’, aldus Geert, Johan en Sofie. 

MEER MACHT VOOR DE BOER! 
Eerlijke prijzen voor Vlaamse landbouwers

Het mag van Europa
Het Europese mededingingsbeleid laat de 
oprichting van zulke producenten-
organisaties toe. Maar dat is in Vlaamse 
landbouwkringen onvoldoende geweten. Als 
zo’n producentenorganisatie erkend wordt, 
mogen landbouwers daarbinnen afspraken 
maken en hun krachten bundelen om sterker 
te staan tijdens (prijs)onderhandelingen met 
andere spelers in de keten. 

Ook op Vlaams niveau kan er veel gebeuren. 
‘In Vlaanderen zijn er nog te weinig erkende 
producentenorganisaties en unies van 
erkende producentenorganisaties. De 
uitzondering op het mededingingsbeleid is 
bij onze Vlaamse boeren niet alleen te weinig 
bekend, er zijn momenteel te veel obstakels 
die onze landbouwers verhinderen om 
dergelijke organisaties op te richten en 
draaiende te houden. We roepen Landbouw-
minister Brouns (cd&v) op om daarvan werk 
te maken en de oprichting van producenten-
organisaties actief te promoten.’ 

Het initiatief komt van Europees 
delegatieleider Geert Bourgeois. ‘Als 
politicus uit een van de meest landelijke 
provincies van Vlaanderen gaat de situatie 
van onze boeren mij recht naar het hart. 
De boer is de belangrijkste schakel in de 
keten maar slaagt er te weinig in om dat 
om te zetten in de bijhorende markt-
macht. Vooral omdat de sector zo 
versplinterd is, met veel kleine familiebe-
drijven. Boeren mogen en moeten zich 
kunnen verenigen om sterker te staan en 
een goede prijs te krijgen voor hun 
product, zonder prijsverhoging voor de 
consument. Het gaat over een eerlijke 
waardeverdeling binnen de voedselketen.’

Herziening EU-landbouwsubsidies
Collega-Europarlementslid Johan  
Van Overtveldt ziet de Europese 
landbouw subsidies onder druk komen 
doordat ook het budget van de Europese 
Unie onder druk staat. ‘De budgettaire 
uitdagingen in Europa blijven zich 

opstapelen. Maar liefst een derde van het 
totale EU-budget gaat naar landbouw, 
maar toch moeten onze boeren vechten 
om het hoofd boven water te houden. Een 
herziening dringt zich op. Door de 
marktmacht weer aan de boeren zelf te 
geven, creëren we meer budgettaire 
ruimte om onze competitiviteit te 
versterken, met een verschuiving in het 
budget naar meer onderzoek en  
ontwikkeling.’
 
Ook vanuit het Vlaams Parlement kregen 
de voorstellen mee vorm. Sofie Joosen is 
vast lid van de commissie Landbouw in 
het Vlaams Parlement. Ze stelt vast dat 
een op de vier Vlaamse boeren onder de 
armoedegrens leeft. En een op de zeven 
maakt verlies. ‘De boer moet voor zijn 
producten een correcte prijs krijgen. Het 
oprichten van producentenorganisaties 
kan een belangrijke stap zijn. Als overheid 
moeten we de oprichting daarvan 
ondersteunen en vereenvoudigen.’

EUROPA VLAAMS
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BRUSSELSE SCHULDGRAAD 
RONDUIT DRAMATISCH

Terwijl de andere 
begrotingen in dit land 
steeds dieper in het 
rood zakken, gaf het 
Vlaams Parlement groen 
licht voor de invoering van de Vlaamse 
Uitgavennorm. Vlaams Parlementslid 
Philippe Muyters reageerde tevreden: 
‘Een cruciale stap voor een structureel 
gezonde begroting.’

De Vlaamse Uitgavennorm is een krachtig 
instrument om overheidsuitgaven op lange 
termijn onder controle te houden. ‘Terwijl de 
Europese Commissie België op de vingers 
tikt over de lamentabele federale begrotings-
cijfers, kijken we in Vlaanderen naar de 
toekomst. De Vlaamse Uitgavennorm zorgt 
ervoor dat ook toekomstige Vlaamse 
Regeringen behoedzaam omspringen met het 
belastinggeld van de burger’, zegt Philippe.

Buffers
‘We vermijden daarmee een stop-and-go-
beleid, waarbij elke budgettaire meevaller 
onmiddellijk uitgegeven wordt en waardoor 
er bij elke nieuwe crisis opnieuw bespaard 
moet worden. De Uitgavennorm pleit voor 
een langetermijnbenadering, met het 
opbouwen van buffers in voorspoedige 
tijden voor gebruik in economisch 
moeilijkere tijden.’

Het succes van de Uitgavennorm hangt af 
van langetermijnondersteuning door alle 
politieke partijen. Philippe Muyters is  
dan ook verheugd dat parlementsleden uit  
zowel meerderheid als oppositie de  
resolutie goedkeurden.

VLAAMSE 
UITGAVEN NORM 
VOOR DUURZAME 
OVERHEIDS-
FINANCIËN

Philippe Muyters

Premier De Croo pleitte onverwacht 
voor het langer openhouden van onze 
kerncentrales. Een opmerkelijke 
bijsturing van zijn eerdere stand-
punten. Hij stelt nu dat minstens drie 
reactoren voor twintig jaar nodig zijn. 

De premier en Open Vld hebben er alles 
aan gedaan om de rol van kernenergie te 
beperken, ondanks waarschuwingen dat 
twee reactoren ontoereikend zouden zijn 
voor tien jaar. ‘Waarom werd er zoveel tijd 
verspild, en hoe oprecht is die zoveelste 
koerswijziging?’ vraagt Kamerlid Bert 
Wollants zich af. ‘En waarop wacht men 

nu nog om die beslissing te nemen?  
Op een regering zonder de groenen? 
Onze teksten die meer kernreactoren 
mogelijk moeten maken, liggen klaar om 
goed gekeurd worden.’

Onderhandelen met Engie
‘De uitgebreidere verlenging van de 
kerncentrales mag niet uitgesteld 
worden tot de volgende regering’, zegt 
Bert. ‘Er kan nu al onderhandeld 
worden met Engie. Een herhaling van 
het blokkeringsgedrag van de afgelopen 
jaren zou absoluut nefast zijn.’

BERT WOLLANTS: ‘WAAR 
WACHT DE CROO NOG OP?’ Bert Wollants

Cieltje Van Achter

De Brusselse regering ligt niet 
wakker van de begroting. Het 
regeerakkoord werd onderhandeld 
zonder naar het budget te kijken: 
men legde de uitgaven vast, maar 
de financiering ervan was slechts 
een bijzaak. Van het beloofde 
begrotingsevenwicht komt niets  
in huis.
‘Toen wij een ernstiger begrotings-
beleid eisten, werd dat gepareerd 
met de loze en nauwelijks  
onderbouwde belofte dat er in 2024 
een begrotingsevenwicht zou zijn’, 
zegt Brussels fractievoorzitter 
Cieltje Van Achter. Maar daarvan 
komt, zoals verwacht, uiteraard 
niets in huis.

BRUSSEL
VLAAMS

FEDERAAL

Een miljard euro
‘Een begrotingsevenwicht was nochtans 
de enige trofee van Open Vld in het 
Brusselse regeerakkoord’, zegt Cieltje. 
‘Maar om dat evenwicht te bereiken, is 
vier jaar lang niets ondernomen. Er werd 
gewoon gezwaaid met de belofte van een 
evenwicht in 2024. En wat zien we nu? We 
gaan in 2024 opnieuw meer dan een 
miljard euro in het rood.’ 

De Brusselse schuld-inkomstenratio 
bereikt intussen met 210 procent een 
ongeziene hoogte. Een mogelijke 
ratingverlaging en rentesneeuwbal liggen 
in het verschiet. Dat gebrek aan budgettaire 
sérieux laat ook vandaag al zijn sporen na. 
Belangrijke projecten zoals Metro 3 
dreigen zonder financiering te vallen.
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V E R R E K I J K E R

Wat zijn de krachtverhoudingen?
Eind november vonden in Nederland 
verkiezingen plaats voor de Tweede Kamer. 
De 150 leden ervan controleren de regering 
en staan mee in voor het maken van  
wetten. De verkiezingen draaiden uit op  
een eclatante overwinning van de 
rechts-populistische Partij voor de Vrijheid 
(PVV) van Geert Wilders. Die zag zijn 
zetelaantal meer dan verdubbelen tot 37. 
Hij haalde bovendien bijna de helft meer 
zetels dan de eerste achtervolger, de 
centrumlinkse alliantie GroenLinks-PvdA 
van voormalig Eurocommissaris  
Timmermans. De Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie (VVD) van ontslagnemend 
minister-president Rutte en het Nieuw 
Sociaal Contract van Pieter Omtzigt 
scoorden ongeveer even goed. De rest van 
de zetels wordt verdeeld onder een heleboel 
kleinere en minipartijen. In Nederland is er 
namelijk geen kiesdrempel.

Welke rol zal Wilders opnemen?
Voor Nederland komt er een einde aan het 
tijdperk van Rutte, die sinds 2010 on onder-
broken minister-president was. Het eerste 
anderhalve jaar leidde Rutte een minder-
heidsregering met gedoogsteun van de PVV. 
Die regering viel snel toen Wilders zijn 
steun introk wegens een dispuut over de 
overheidsfinanciën. Voor Rutte het bewijs 
dat samenwerken met de PVV onzeker was. 
Wilders voerde op erg harde manier  
oppositie, inclusief persoonlijke aanvallen 
en beledigingen. Zo werd hij veroordeeld 
voor groepsbelediging na zijn ‘minder 
Marokkanen’-uitspraak. Wilders schuwt de 
controversiële standpunten niet. Hij wil een 
bindend referendum over een Nederlandse 
exit uit de EU, dwangarbeid voor  
gevangenen, de kolen- en gascentrales 
openhouden en geen windmolens meer 
toelaten. Toch nam hij in de campagne een 
mildere toon aan, in de hoop acceptabel te 

worden voor potentiële coalitiepartners.

Hoe zal de formatie verlopen?
Wilders is aan zet om te proberen een 
coalitie op de been te brengen. Dat dit geen 
sinecure wordt, bleek al uit de weigering van 
Ruttes opvolger en huidig VVD-voorzitter 
Dilan Yesilgöz om toe te treden tot een 
regering onder zijn leiding. Ook Pieter 
Omtzigt, die vanuit het niets twintig 
Kamerzetels haalde, toont zich nog niet 
bereid met Wilders te onderhandelen. De 
eerste verkenner die door de PVV in het veld 
gestuurd werd, moest zijn opdracht al na 
enkele dagen beëindigen na beschuldigingen 
van fraude. Wilders besloot dan maar 
iemand van een andere partij als verkenner 
aan te duiden. Het illustreert hoe moeilijk 
het is om vanuit zijn eigen partij breed 
gedragen figuren voor te stellen.  
Nederland lijkt af te stevenen op een lange 
en ingewikkelde regeringsformatie. 

NEDERLAND STEVENT AF OP LANGE 
REGERINGSFORMATIE
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De weg van 

2014

1983

2015

2020

Marokkaanse roots
Nadia (links op de foto) samen met haar zus 
Sarah in de tuin van hun grootouders in 
Marokko. Ieder jaar brengen ze er hun zomer-
vakantie door. Zonder stromend water of 
elektriciteit leert Nadia dat de luxe die wij 
kennen niet zo vanzelfsprekend is.

Vlaams Parlementslid
Na een legislatuur in de oppositie in de Kamer 

vind je Nadia sinds 2014 op de banken in het 
Vlaams Parlement. Wanneer ze vooraan op het 

spreekgestoelte staat, richt ze haar pijlen maar al 
te graag op de linkerzijde van het halfrond.

Burgemeester van Londerzeel
In 2015 legt Nadia als allereerste Vlaamse 
burgemeester met een migratieachtergrond de 
eed af in handen van de Vlaams-Brabantse 
gouverneur. Het is haar ambitie om dat in 2024, 
bijna tien jaar later, opnieuw te mogen doen.

Trotse mama
Nadat Nadia in 2013 een fantastische zoon 
krijgt, is haar kinderwens als alleenstaande 

moeder nog altijd heel groot. In 2020 besluit ze 
dat ze er klaar voor is om dat avontuur alleen 
aan te gaan. Louis krijgt er een zusje bij. Haar 

gezin combineren met het drukke bestaan van 
een politica is een uitdaging. ‘Maar als je 

gelukkig bent, kan je veel aan.’

Zijpaden
Af en toe bewandelt Nadia een zijpad naast de 
politiek. Projecten die niets te maken hebben 
met haar werk als parlementslid maar waarvoor 
ze graag tijd maakt, zoals deze fotoshoot in 
NINA.

Nadia 
Sminate
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Bart Van Craeynest is hoofdeconoom bij VOKA. 
Hij schreef recent het boek ‘België kan beter’, 
waarin hij de financiële en economische 
problemen van dit land op een rijtje zet en de 
nodige oplossingen aanreikt.

Bart Van Craeynest pleit voor echt 
structurele hervormingen 

‘GROEI IS 
CRUCIAAL 
VOOR ONZE 
TOEKOMSTIGE 
WELVAART’

remier De Croo schreef een boekje met  
de stralende boodschap dat ‘het beste 
nog moet komen’. Met de dramatische 
schulden en begrotingscijfers die we 
in België zien, zou men nochtans enig 
gevoel van urgentie mogen verwachten.
‘Ik heb het boek nog niet gelezen, maar 
los daarvan lijkt de sense of urgency 
inderdaad te ontbreken. Bij de opstelling 
van de begroting voor 2024 klonk het 
dat het met onze overheidsfinanciën de 
juiste richting uitgaat. Dat is een wel 
heel optimistische inschatting van de 
situatie. De realiteit is dat we met een 
onhoudbaar groot tekort zitten en dat er 
voor de komende jaren nog heel wat 
extra facturen op ons afkomen, zoals die 
voor de vergrijzing, de hogere rente en 
de duurzame transitie. De volgende 
regeringen, zowel federaal als op de 
andere niveaus, moeten vol aan de bak 
om werk te maken van een efficiëntere 
overheid.’

De suggestie van Bart De Wever om na  
de verkiezingen meteen een zakelijk 
kernkabinet te vormen om de grote 
socio-economische uitdagingen aan te 
pakken, lijkt nog niet zo’n slecht idee?
‘De huidige economische en budgettaire 
uitdagingen zijn van die omvang dat we 
ons niet nog eens jaren stilstand kunnen 
veroorloven. In die zin klopt het 
inderdaad dat we best zo snel mogelijk 
effectief beleid gaan voeren om die 
socio-economische uitdagingen aan te 
pakken. Maar dan moet wel snel werk 
gemaakt worden van echte structurele 
hervormingen. Voor een antwoord op 
de vraag hoe dat politiek best aangepakt 

wordt, ben ik echter niet de best 
geplaatste persoon.’

Waarom scoort België zo slecht ten  
opzichte van veel andere landen?  
Wat maakt ons zo uniek?
‘Daarover kan je natuurlijk een heel 
boek schrijven, maar een van de 
kernzaken is dat ons systeem in grote 
mate gericht is op het behouden of 
vrijwaren van het status quo. Dat zorgt 
ervoor dat we vrij goed door crisis-
periodes geraken maar moeilijker 
kunnen omgaan met structurele 
verschuivingen in onze economie. We 
worden nu al een tijdje geconfronteerd 

‘De onvermijdelijke opkuis van de 
overheidsfinanciën moet vooral 
gebeuren langs de uitgavenkant’
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Geflitst

De partijfinanciering voor 
volgend jaar bedraagt ruim 
48 miljoen euro. Kamerlid Wim 
Van der Donckt herhaalde zijn 
oproep om terug te grijpen 
naar de bedragen van 2019 
en de partijdotaties niet te 
indexeren. In het verleden 
stemden de Vivaldi-partijen 
zijn voorstel keer op keer 
weg. Wat een contrast met 
het Vlaams Parlement, dat 
wel besliste om de dotaties in 
2024 niet te indexeren.

98,7 procent. Dat is de 
aanwezigheidsgraad van 
Vlaams Parlementslid 
Kris Van Dijck in de 
parlementscommissies de 
voorbije vier jaar. Geen enkel 
ander parlementslid doet 
beter, zo blijkt uit onderzoek 
van De Morgen.

Ook Johan Van Overveldt 
verdient alle lof. Van alle 
705 Europarlementsleden is 
hij volgens de EU Influence 
Index de meest invloedrijke. 
Als voorzitter van de 
EU-Begrotingscommissie 
drukt Johan zijn stempel op 
belangrijke economische en 
financiële dossiers. 

En wie bengelt er weer 
helemaal onderaan het 
Europese landenklassement? 
Niet geheel verrassend: 
België. Na de Europese 
Commissie klaagt ook het 
Rekenhof het federale 
economische beleid en gebrek 
aan hervormingen aan. De 
regering-De Croo negeert 
daarbij 80 procent van de 
Europese aanbevelingen.

met een aantal grote transities –  
demografisch, duurzaam, digitaal – en 
we slagen er minder goed in om ons  
aan te passen aan de veranderende 
omstandigheden.’ 

In uw boek stelt u dat een hoge  
productiviteit nodig is om tegemoet te 
komen aan de toekomstige uitdagingen. 
Hoe ziet u dat concreet? Gaat dat niet 
tot jobverlies leiden, bijvoorbeeld door 
automatisering?
‘Alles wat we de komende decennia 
willen realiseren op het vlak van hogere 
lonen, minder lang werken, hogere 
pensioenen of extra investeringen zal 
gefinancierd moeten worden vanuit een 
sterkere productiviteitsgroei. Meer nog, 
zonder een sterkere productiviteitsgroei 
komen we budgettair nog meer in 
moeilijkheden. Eerdere productiviteits-
groei leidde ook niet tot massaal 
jobverlies. Integendeel, er werkten in 
België nooit meer mensen dan vandaag. 
Hogere productiviteit zorgt voor meer 
welvaart, en die extra welvaart impli-
ceert dat er extra jobs gecreëerd worden. 
Veel jobs zullen door de digitalisering 
fundamenteel veranderen, en er zullen 
ook nieuwe soorten jobs ontstaan. Dat 
vraagt uiteraard aanpassingen, onder 
meer in de opleiding.’

Vanuit bepaalde hoek ijvert men  
zelfs voor degrowth.
‘Degrowth is een onzinnig concept. 
Zonder groei kunnen we onze huidige 
welvaartsstaat niet onderhouden, zou de 
overheidsschuld exploderen en kunnen 
we de noodzakelijke investeringen en 
innovatie voor de duurzame transitie 
niet financieren. En vooral, zonder groei 

kunnen bepaalde groepen in de 
samenleving er enkel nog op vooruit 
gaan ten koste van andere groepen. Dat 
zou leiden naar een nog veel meer 
gepolariseerd klimaat dan we vandaag al 
hebben. We hebben meer groei nodig, 
niet minder.’ 

De overheidsuitgaven beperken is een van 
de centrale instrumenten die u aanreikt in 
uw boek. Zoals de Vlaamse Uitgavennorm 
van Philippe Muyters?
‘We zitten in België met de tweede 
hoogste overheidsuitgaven van Europa 
en een zware belastingdruk. De 
onvermijdelijke opkuis van de over-
heidsfinanciën moet dan ook vooral 
gebeuren langs de uitgavenkant. Een 
uitgavennorm kan een instrument zijn 
om wat discipline in die richting te 
krijgen, maar is ook niet zaligmakend. 
Sommige uitgaven zijn productiever dan 
andere. Het gaat erom te snoeien in de 
juiste uitgaven: de niet-effectieve 
uitgaven. Begin jaren tachtig hebben we 
bijvoorbeeld fors bespaard op de 
overheidsinvesteringen om de uitgaven 
te beperken, maar dat was voor ons 
groeipotentieel op de langere termijn 
geen goed idee.’ 

Wat is volgens u de belangrijkste werf 
voor de komende federale regering? 
‘De belangrijkste werf voor al onze 
regeringen op alle niveaus moet zijn om 
de productiviteitsgroei te versterken. 
Dat is de cruciale determinant van  
onze toekomstige welvaart. En dat 
impliceert inspanningen op het vlak van 
regulering, administratieve lasten, 
concurrentie, onderwijs, ondernemings-
klimaat, innovatie enzovoort.’ 

📢

🥇

🙌

🫣
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‘GENIET ZOVEEL JE KAN’

Maar ik geraakte niet meer verkozen.’

Voor ze begon te werken als parlements-
lid had Danielle al een heel parcours 
afgelegd: van verpleegster bij het 
Wit-Gele Kruis tot docente verpleeg-
kunde en voltijdse mama van drie 
dochters. Uiteindelijk ging ze aan de slag 
als administratieve kracht bij het 
architectenbureau van haar echtgenoot. 
‘Toen ik verkozen werd in het Vlaams 
Parlement, kreeg ik van mijn man mijn 
ontslag.’ (lacht)

Drijvende kracht achter bevolkings-
onderzoeken
Met haar beroepsachtergrond in de 
zorgsector en het onderwijs was het 
logisch dat Danielle koos voor thema’s 
als volksgezondheid, welzijn en 
onderwijs. Zo was ze een van de 
drijvende krachten achter de 
bevolkings onderzoeken naar verschil-
lende kankers. Dat we ons tegenwoordig 
vanaf ons vijftigste gratis kunnen laten 

anielle vond een nieuw stekje in 
Oostduinkerke, toevallig de plek waar 
LEO voor de vorige editie ging praten 
met voormalig parlementslid Jan 
Loones. Diens vader was decennialang 
burgemeester van Koksijde. Ook 
Danielles vader was meer dan dertig jaar 
lang burgemeester, maar dan van het 
roemrijke Snaaskerke. ‘Ik was nog  
niet geboren toen mijn vader al 
burgemeester was’, blikt Danielle terug. 

‘De politiek werd me dus met de 
paplepel ingegeven.’ Na zijn overlijden 
kreeg Danielle de vraag om zelf in de 
politiek te stappen. En die vraag kwam 
van … Jan Loones. 

Verkozen met Geert Bourgeois
‘Toen is het begonnen. Ik heb sindsdien 
altijd op een lijst gestaan: provinciaal, 
federaal en Vlaams. Altijd op onverkies-
bare plaatsen, maar in 2009 kreeg ik de 
kans om op de tweede plaats te staan, na 
Geert Bourgeois. Zo geraakte ik voor de 
eerste keer verkozen. In 2014 kreeg ik de 
zevende plaats. Toen waren we natuurlijk 
een pak groter en moest de koek 
verdeeld worden onder meer kandi-
daten. Maar ik was er toch weer bij. Zelfs 
bij de laatste verkiezingen in 2019 haalde 
ik als lijstduwer nog een pak stemmen.

D

Als we Danielle T’Jonck ontmoeten, heeft ze net 
voor de laatste keer de deur van haar huis in 
Alveringem achter zich gesloten. Het einde van 
een hoofdstuk, het begin van iets nieuws. Dat lijkt 
wel de rode draad in Danielles leven. Maar zoals 
Johan Verminnen ooit zong: ‘Ach, het leven is toch 
al zo kort, dat je beter lachend wakker wordt.’ 

DANIELLE T’JONCK, VOORMALIG  
VLAAMS VOLKSVERTEGEN WOORDIGER
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 1. 
Danielle werkte als verpleegster en 
docente verpleegkunde�

 2. 
Ze was voorzitter van het Vlaamse 
Kruis en is dat nog steeds van de 
Ambulancedienst in de Westhoek�

 3. 
In 2009 geraakte ze samen met 
Geert verkozen in het Vlaams 
Parlement� 

 4. 
Danielle is ondertussen trotse 
mammie van vier�

1 2
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‘Toen ik verkozen werd 
in het Vlaams Parlement, 
kreeg ik van mijn man  
mijn ontslag’

testen op darmkanker, is daar zo’n 
voorbeeld van. Ook rond de problema-
tiek van eetstoornissen nam Danielle 
een pak initiatieven. ‘Ik heb dat in mijn 
eigen familiale kring meegemaakt en 
weet hoe groot de impact van een 
eetstoornis kan zijn op het hele gezin.’

Opmerkelijk was Danielles pleidooi voor 
rouwcoaches op het werk. Dat had alles 
te maken met het vrij plotse overlijden 
van haar echtgenoot in 2018. ‘Let wel, ik 
werd toen goed opgevangen op het 
werk, maar er komt zoveel bij kijken, 
ook administratief. Rouwen is geen 
ziekte, maar het is wel ingrijpend en kan 
uiteindelijk tot ziekteverzuim leiden. 
Dat kan je vermijden door meer 
ondersteuning te bieden.’ 

Schok
Het overlijden van haar echtgenoot 
kwam als een schok. ‘Het deed me inzien 
dat je niet te veel zaken mag uitstellen in 
je leven. Je maakt plannen alom, en plots 

is het gedaan. Dan maak je maar best 
snel werk van die plannen. Ik neem nu 
elke dag zoals die komt. Ik geniet van het 
leven, samen met mijn nieuwe partner in 
ons knusse nestje in Oostduinkerke. En 
er zijn natuurlijk de kinderen en 
ondertussen vier kleinkinderen. Elke 
donderdag ben ik voltijds mammie.’

Van stilzitten is er alleszins geen  
sprake bij Danielle. Ze is onder meer 
voorzitter van de Ambulancedienst 
Hoppestreek-Poperinge, ondervoorzitter 
van de Netzak, een organisatie voor 
minderbedeelden, lid van Inner Wheel, 
een serviceclub voor vrouwen en 
voorleesmama in de bibliotheek van 
Alveringem.  

Kortom: tijd te kort. ‘Ik vind dat als je je 
engageert, je dat goed moet doen. En als 
je iets goed moet doen, kruipt daar veel 
tijd in. Als parlementslid nam ik vaak de 
allerlaatste trein terug naar huis. Niet 
evident, maar je kiest daarvoor.’

Deur staat open
‘Goed doen voor de mensen’ was en is 
Danielles voornaamste motivatie in haar 
volledige loopbaan. Dat blijkt ook 
genetisch te zijn. ‘Toen mijn vader 
overleed, kwam er iemand naar mij toe 
om te zeggen dat mijn vader diens 
hogere studies betaald had, omdat de 
ouders dat financieel niet aankonden. 
Wij wisten dat helemaal niet! Mijn 
ouders gaven veel weg. Wekelijks 
mochten mensen langskomen die het 
moeilijk hadden, voor voedselpakketten. 
Het mag niet verbazen dat op mijn 
vaders begrafenis tweeduizend mensen 
aanwezig waren. Ik herken dat wel: ook 
mijn deur staat altijd open voor mensen 
in nood.’ 
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 BLIJF LID EN WIN  
 EEN BALLONVAART 
‘Uw lidmaatschap van de N-VA is uw ticket 
voor een welvarend Vlaanderen.’ Met die 
boodschap vraagt de N-VA u uw lidmaat-
schap te hernieuwen. Rond 6 december 
vielen de brief en de bijhorende folder in 
uw bus. Niets ontvangen? Contacteer dan 
snel onze dienst Leden op het nummer  
02 219 49 30 of via leden@n-va.be. Of  
surf direct naar mijn.n-va.be/hernieuw.

Wie zijn of haar lidmaatschap verlengt voor 
31 december, maakt bovendien automa-
tisch kans op een ballonvaart over ons 
prachtige Vlaanderen!

N-VA-NIEUWJAARSFEEST 
2024 wordt een uiterst belangrijk jaar, met 
verkiezingen op zowat alle politieke 
niveaus. Met als inzet: onze Vlaamse 
welvaart. Vóór de verkiezingscampagnes 
volledig losbarsten, zetten we het nieuwe 
jaar traditiegetrouw feestelijk in met een 
groot N-VA-nieuwjaarsfeest.

1

2

U bent van harte welkom om mee te 
komen feesten en toosten op 
zaterdagavond 13 januari vanaf 19.30 uur 
in de Nekkerhal in Mechelen. De toegang 
is gratis en vooraf inschrijven is niet nodig.

Het recept is gekend en geroemd: drank 
en spijzen, vertier en plezier. We starten 
met de nieuwjaarstoespraak van Bart De 
Wever, zoals hij alleen die kan geven. 
Daarna barst het feest los, met een 
prominente gast-dj die de eerste plaatjes 
draait. Ga op de foto met een van onze 
N-VA-kopstukken en gooi daarna samen 
met hen de beentjes los op de dansvloer. 
Rustig bijpraten kan in de lounge, al dan 
niet met een lekkere cocktail of mocktail in 
de hand.

Vanuit alle hoeken van Vlaanderen  
worden bussen ingelegd. Of maakt u er 
liever een weekendje Mechelen van?  
Alle informatie vindt u op  
www.n-va.be/nieuwjaarsfeest.

 BEN WEYTS OP RONDE 
Wat heeft de N-VA de voorbije jaren gedaan 
voor ons Vlaamse onderwijs? Welke zaadjes 
zijn er geplant en welke vruchten gaan we 
daarvan plukken? En hoe kijkt onze partij 
naar de toekomst van onze scholen? 
Onderwijsminister Ben Weyts geeft 
antwoorden op al die vragen en op al úw 
vragen. Samen met een van onze kopstuk-
ken doet hij volgend jaar elke provincie aan. 

• Maandag 5 februari met Theo 
Francken (Sportoase, Leuven)

• Maandag 19 februari met Karolien 
Grosemans (UHasselt, Diepenbeek)

• Woensdag 21 februari met Arnout Coel 
(Zaal Muse, Meise)

• Maandag 4 maart met Koen Daniëls 
(ICC, Gent)

• Maandag 11 maart met Bart De Wever 
(Ter Elst, Edegem)

• Maandag 18 maart met Wilfried 
Vandaele (CC De Brouckère, Torhout)

Meer informatie en inschrijven: 
www.n-va.be/onderwijsronde

3
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Vijfduizend borden
Onze leden en lokale afdelingen plaatsten overal te lande  
duizenden borden en spandoeken langs de weg, en de affiche 
tooide menig huiskamerraam. Van De Panne tot Voeren toont dat 
nogmaals de grote mobilisatiekracht van onze partij. Weinig 
andere partijen kunnen rekenen op zo’n trouwe achterban. 

Meerwaardezoeker
Ter ondersteuning nam voorzitter Bart De Wever een video van 
zeven minuten op waarin hij de N-VA-visie nog eens helder  
uiteenzet. Speciaal voor de meerwaarde zoeker die de inhoudsloze 
15-seconden-filmpjes van de andere partijen beu is. U kan die 
video herbekijken op www.voorvlaamsewelvaart.be.

In de herfstvakantie lanceerde de N-VA een breed campagne-
offensief dat doorloopt tot na Nieuwjaar. Het doel? Ervoor 
zorgen dat de kiezer aan de welvaart van Vlaanderen – en 
dus aan de N-VA denkt – wanneer hij in 2024 in het kies-
hokje staat.

Voor Vlaamse welvaart

 TIENEN  

 WEVELGEM   

 BONHEIDEN-RIJMENAM    

 LIER   

 HERK-DE-STAD 

 LUBBEEK 

 GENT 

 BEGIJNENDIJK-BETEKOM  

 SINT-TRUIDEN   TERVUREN   KRUIBEKE  

 ANTWERPEN  

 SINT-GILLIS-WAAS  

 MERELBEKE  

 ASSENEDE    



‘Als we de linkse 
populistische sociaal-
economische recepten 
zouden volgen, maken we 
de mensen blaasjes wijs’

‘Mijn job bestaat grotendeels uit vergaderen’, 
steekt Lieven Van Wichelen van wal als we hem 
vragen om zijn werk samen te vatten als 
adjunct-kabinetschef – AKC voor ingewijden – 
op het kabinet van Vlaams minister-president 
Jan Jambon. ‘Die vergaderingen spelen zich 
vooral af in de interkabinettenwerkgroepen of 
IKW’s.’ Een AKC in het IKW, dat volstaat als 
jargon. In mensentaal: Lieven is zo’n beetje de 
waakhond van het regeerakkoord. 

‘ Beschouw me maar als de 
waakhond van het regeerakkoord’

Lieven Van Wichelen, adjunct-kabinetschef kabinet Jambon

‘De Vlaamse Regering bestaat uit 
vakministers en een minister-president. 
Jan Jambon is ook vakminister, van 
bijvoorbeeld Cultuur en Buitenlandse 
Zaken, maar als minister-president heeft 
hij ook een algemeen kabinet. Als 
adjunct-kabinetschef volg ik de dossiers 
op van de coalitiepartners, vooral van 
Jo Brouns (cd&v) en Gwendolyn Rutten 
(Open Vld).’

Een waakhond van de ministers zou 
Lieven zich niet noemen, eerder die van 
het regeerakkoord en de partijlijn.  
‘Veel dossiers zijn vrij operationeel en 
krijgen al groen licht op het niveau van 
de adviseurs. Maar soms komt er wat 
meer ideologie bij kijken. Dan wordt het 
overleg geëscaleerd naar de respectieve-
lijke kabinetschefs, en uiteindelijk naar 
de ministers zelf.’

Beleid ver van de camera’s
Ver van de camera’s, debatprogramma’s 
en filmpjes op sociale media wordt het 

grootste deel van het beleid in die 
talrijke vergaderingen aangestuurd. 
Dat voedt de perceptie van het Vlaamse 
politieke niveau als ‘saai’ en ‘techno-
cratisch’. ‘Klopt,’ zegt Lieven, ‘maar dat 
heeft vooral te maken met de aard van 
de bevoegdheden. Het gaat vaak over 
technische zaken. Maar kijk naar het 
dossier rond de kinderopvang, dat 
uiteindelijk een stuk sociale zekerheid is: 
dan is de discussie wel een pak viraler.’

Discussies die, soms willens nillens, het 
imago van de Vlaamse Regering geen 
goed deden. ‘Ach, in de politiek is 
perceptie alles’, reageert Lieven. ‘Ons 
palmares is wellicht niet mediatiek, 
maar we hebben wel een pak structurele 
akkoorden gesloten. In tegenstelling tot 
het federale niveau hebben we een zeer 
goed uitgeschreven regeerakkoord 
waarbij de N-VA stevig de pen vasthad 
en waar we degelijke afspraken gemaakt 
én uitgevoerd hebben. Zoals de 
jobbonus voor wie werkt aan een laag of 
gemiddeld loon. En er is natuurlijk het 
stikstofakkoord. Ironisch genoeg stond 
dát niets eens in het regeerakkoord.’

Het contrast met het federale niveau is 
groot. Dat kan Lieven weten, want 
tussen 2014 en 2018 deed hij dezelfde 
job, bij Jan Jambon als toenmalig 
vice-premier. ‘Op het federale niveau 
komt het puur politieke spel toch vaker 
kijken. Dat heeft wellicht te maken met 
de specifieke bevoegdheden, die 
doorgaans gevoeliger liggen: sociale 
zekerheid, pensioenen, loonvorming.’

Vijandige omgeving
‘De start van de Zweedse regering in 
2014 was voor ons een avontuur. We 
begonnen van nul en kwamen terecht in 
een min of meer vijandige omgeving. Je 
onderhandelt met organisaties en 
administraties die sinds jaren bestierd 
worden door Waalse socialisten. Toch 
hebben we toen een pak structurele 
hervormingen kunnen doen: het deels 
afschaffen van het brug pensioen, de 
loonhervorming, de tax shift. Wij 
hadden toen geen enkel sociaal 
departement in beheer, we hadden ook 
geen middenveld. Dat maakte het in feite 
gemakkelijker: we zaten daar in de rol 
van waakhond van het regeer akkoord. 
Kabinetten als dat van Kris Peeters 
(cd&v) moesten het uitvoeren.’ (lacht)

Optimisme is een morele plicht, dus 
kijkt Lieven ook uit naar een verder-
zetting van een Vlaamse Regering onder 
leiding van de N-VA. Al is hij niet blind 
voor de uitdagingen. ‘We moeten ons 
traject naar een budget in evenwicht 
aanhouden en realiseren en tegelijk 
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onze voorzieningen zoals onderwijs, 
mobiliteit, kinderopvang, huisvesting 
en noem maar op blijven garanderen en 
verbeteren.’

Aan de toog
Dan gooien we er toch gewoon een paar 
miljoen euro tegenaan? ‘Zo eenvoudig 
ligt het niet. Dat uitleggen is niet 
gemakkelijk, maar ik ga die discussie 
niet uit de weg, aan de toog of bij 
familie en vrienden. Ik verwijs dan 
gewoon naar de Belgische financiële 
situatie. Die is ronduit dramatisch. We 
zitten nu onder het niveau van landen 
als Griekenland of Portugal. We weten 
welke draco nische maatregelen men 
daar niet zo lang geleden moest nemen, 
tot en met het netto ingrijpen in de 
pensioenen van de mensen. We zitten 
daar in België niet zover meer vanaf, 
hoor.’

(op dreef) ‘Ondertussen zet Vivaldi de 
geldsluizen open, vooral richting 
mensen die niet werken. Maar aan dat 
sprookje komt een einde. Dat snappen 
de mensen wel. De gemiddelde Vlaming 
weet wel dat we de tering naar de nering 
moeten zetten. Natuurlijk mogen we 
ook de zwakkeren niet vergeten.  
We zijn zeker niet ongevoelig voor de 
problemen met de wachtlijsten en 
dergelijke. Maar het zou een gigantische 
fout zijn om de linkse populistische 
sociaal-economische recepten te gaan 
volgen. Dat is de mensen blaasjes 
wijsmaken.’ 

‘De Belgische financiën zijn ronduit dramatisch, 
maar ondertussen zet Vivaldi de geldsluizen 

open voor mensen die niet werken’�
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 De Roets 2024 
Ook in 2024 laat De Roets u 

weer elke week markante mensen 
en historische verhalen uit onze 
contreien ontdekken of her-
ontdekken� En of ze nu bekend of 
minder bekend zijn, hun portretten 
zijn altijd historisch correct en pittig 
verteld� 

In De Roets krijgen onder anderen 
tv-presentator Jan Theys, dichteres 
Henriette Roland Holst en Karel  
Lateur – de beeldhouwende broer 
van Stijn Streuvels – hun plaats 
voor het voetlicht� Verder leest u 
meer over de Diestse astronoom 
Luís Cruls – naar wie een 
krater vernoemd is op Mars – en 
ballonvaarder Wim Verstraeten� 
Ook communicatie strateeg Jan 

Callebaut, worstelaar Fons Steurs en 
presentatrice Paula Sémer komen 
aan bod� Daarbovenop krijgt u elke 
week verrassende weetjes, is er 
voldoende ruimte voor notities en 
zijn er voor quizfanaten heel wat 
historische puzzels� De Roets is een 
mooi eindejaarsgeschenk voor groot 
en klein� U vindt de kalender in de 
betere boekhandel�

3x gratis
Drie lezers krijgen van ons een 
exemplaar van De Roets 2024� 
Ze moeten wel het antwoord kennen 
op de vraag: ‘Hoe heet de stichter 
van De Roets, die in de nieuwe 
kalender een ereplaats krijgt?’

 Scheiding 
Nog geen twee eeuwen geleden 

vormden Nederland, België en 
Luxemburg enige tijd een staat�  
Wat weten wij nog van het Verenigd 
Koninkrijk der Nederlanden,  
de naam waaronder in 1815 de 
Noordelijke en Zuidelijke  
Nederlanden samen gevoegd 
werden? In 1830 viel het jonge 
koninkrijk alweer uiteen en kreeg 
Nederland er een nieuw buurland 
bij: België� 

In dit boek maakt Willem de Bruin 
een prachtige reconstructie van de 

turbulente gang van zaken� Waarom 
wilde het Zuiden zich destijds van 
het Noorden afscheiden? Was de 
breuk onvermijdelijk of had het ook 
anders kunnen aflopen? Willem de 
Bruin laat zien hoe de dynamiek van 
de opstand de hoofdrolspelers soms 
een andere richting op stuurde dan 
hen aanvankelijk voor ogen stond�
De scheiding die niemand wilde. 
Nederland en België: de vereniging 
en de breuk 1815-1839 is een 
uitgave van Atlas Contact en 
verkrijgbaar tegen 34,99 euro in uw 
favoriete boekhandel�

Zonsverbijstering
In zijn nieuwe roman vertelt 

voormalig Brussels parlementslid 
Johan Van den Driessche het 
verhaal van het hoofdpersonage 
Dag, die terechtkomt in een 
bijzonder luistercafé in Flanders 
Fields� Hij praat met de cafégasten 
en stelt tot zijn ontzetting vast dat 
mensen steeds meer de regie over 
hun leven verliezen en ontgoocheld 
dreigen af te haken� Het mysteri-
euze en spannende verhaal brengt 
ons naar Flanders Fields, naar de 
Antwerpse Sint-Jacobskerk en het 
Berlijn van Paul van Ostaijen en 
David Bowie�

U koopt het boek bij voorkeur 

rechtstreeks bij de auteur via
https://boeken�cafe/boek/ 
een-geur-van-zonsverbijstering- 
johan-van-den-driessche/

5x gratis
Vijf lezers krijgen van ons een 
exemplaar van Een geur van 
zonsverbijstering� Ze moeten wel 
het antwoord kennen op de vraag: 
‘Hoe heet de beeldende kunstenaar 
die de illustraties verzorgde voor 
het boek?’

Krasse Koppen
Nog tot 21 januari 2024 kan u 

in het KMSKA in Antwerpen gaan 
kijken naar Krasse Koppen, een 
tijdelijke tentoonstelling waarin 
het gezicht centraal staat� Het 
menselijk gezicht is vandaag 
alomtegenwoordig in reclame, 
als selfies, op TikTok� Maar dat 
is ooit anders geweest� Pas in de 
16de en 17de eeuw wordt het 
gelaat afzonderlijk en in al zijn 
glorie getoond� Kunstenaars als 
Peter Paul Rubens, Rembrandt en 
Johannes Vermeer gebruiken op 
eigen initiatief anonieme modellen 
voor hun creatieve experimenten� 
Mensen zoals u en ik�  
 
Voor Krasse Koppen brengt het 
KMSKA maar liefst 76 nationale en 
internationale topstukken samen� 
Meer informatie en tickets:  
https://kmska�be/nl/krasse-koppen
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Stuur uw antwoord voor 
5 januari naar LEO@n-va.be of 

Redactie LEO, Koningsstraat 
47 bus 6, 1000 Brussel. Het 

juiste antwoord en de winnaars 
vindt u vanaf 8 januari terug op 
www.n-va.be/meerwaarde�



Pas in 1876 kreeg koning Alfons XII de Basken op 
de knieën en dwong hij hen de Castiliaanse taal en 
gewoonten over te nemen. Niet lang daarna werd 
de Baskische nationalistische partij opgericht, de 
Eusko Alderdi Jeltzalea. Vandaag geldt die als 
gematigd conservatief en als principieel voor-
stander van een onafhankelijk Baskenland. Dat 
streven naar Baskische autonomie zit de Basken in 
het bloed en werd nog aangewakkerd door generaal 
Franco, die van 1939 tot zijn dood in 1975 als 
dictator over Spanje heerste. Hij ontbond de 
autonome regio Baskenland, verbood dat kinderen 
een Euskarische naam zouden krijgen en het 
Euskara tout court.

De vraag om zelfbeschikking kent een lange 
historie in Baskenland, zowel aan de rechter- als de 

linkerzijde van het politieke 
spectrum. Die strijd werd in het 
verleden jammer genoeg ook 
gewelddadig gevoerd. In 1959 
werd de marxistisch -
leninistische terreurbeweging 
ETA (Euskadi Ta Askatasuna) 
opgericht en die ging bijzonder 
driest te werk. Pas in oktober 
2011, na de Internationale 
Vredesconferentie van San 
Sebastian (Donostia in het 
Baskisch), kondigde de ETA 
aan de wapens definitief neer te 
leggen. 

De Basken beschikken in hoge 
mate over zelfbestuur. Toch gaan geregeld nog 
stemmen op om desondanks een volksraadpleging 
te houden over de onafhankelijkheidskwestie. In 
2018 vormden bijna 200.000 betogers een  
menselijke ketting van 202 kilometer lang om zo’n 
referendum te eisen. Dat kwam er vooralsnog niet. 
Maar zeg nooit nooit tegen een Bask. Het zijn 
doorzetters, net als Juan Sebastián Elcano. Die Bask 
vertrok in 1519 als kapitein in het konvooi onder 
leiding van Ferdinand Magellaan. Drie jaar later 
meerde hij met zijn Victoria (en een onderweg 
verzamelde achttienkoppige bemanning) als enige 
van dat hele konvooi weer aan in Spanje en werd zo 
de allereerste die een reis rond de wereld voltooide. 
Waarom die Basken zo’n eigenzinnige volhouders 
en dus zo Bask zijn? Joost mag het weten!

Baskenbal
Het Baskisch of Euskara, met woorden als txikiteo 
(kroegentocht), txistu (fluit) en trikixa (accordeon), 
wordt nog door zo’n 800.000 mensen gesproken als 
moedertaal. Het is aan geen enkele andere taal op 
aarde verwant. Hoe dat komt? Wellicht omdat de 
Baskische cultuur de oudste van 
Europa is en omdat de Basken 
hun aparte taal en cultuur 
grotendeels wisten te vrijwaren 
dankzij de geografische isolatie 
van hun ruige bergachtige 
gebied.

Basken houden niet alleen van 
die uniciteit; ze houden er ook 
aan. Dat de Baskische voetbal-
trots Athletic Club Bilbao al 
sinds 1912 alleen maar Basken 
het veld opstuurt, is daarvan een 
sprekend voorbeeld. Athletic 
hanteert daarbij de ruimste 
invulling van het Baskendom. 
Beschikt u over een goed stel benen en bent 
u afkomstig uit de Baskische Autonome  
Gemeenschap alias Euskadi, de autonome regio’s  
La Rioja, Navarra of Frans-Baskenland alias 
Iparralde, dan komt u in aanmerking voor een 
selectie. Dit ‘hele’ Baskenland alias Euskal Herria, 
met de Ikurriña, de rood-groen-witte Union Jack als 
vlag, telt zo’n drie miljoen inwoners. Euskadi, Euskal 
Herria, Euskara … Baskische begrippen stuiten in 
het rond als in pelota, een combinatie van cricket, 
squash, tennis, padel en kaatsen. Baskenbal dus.

De allereerste wereldreiziger 
De Basken zijn altijd in de eerste plaats Bask. Zelfs 
onder de Romeinen en ook toen aan het einde van 
de 15de eeuw het koninkrijk Spanje ontstond.  

WAAROM DE 
BASKEN ZO 
BASK ZIJN

‘DE BASKEN 
ZIJN ALTIJD 
IN DE EERSTE 
PLAATS BASK, 
ZELFS ONDER DE 
ROMEINEN’

31LEO Magazine van de N-VA

C O L U M N  –  W A A R O M  E E N  V O L K  Z O  V O L K S  I S

Joost Houtman zoekt in deze column een antwoord op de vraag wat er zo 
typisch is aan een welbepaald Europees volk. En ja, Joost mag het weten.

Joost Houtman is auteur 
van Et alors? Waarom de 
Fransen zo Frans zijn, dat 
in februari 2022 
verscheen. Eerder schreef 
hij ook Bella Figura 
– Waarom de Italianen zo 
Italiaans zijn en De Rest 
Is Parking – Waarom de 
Antwerpenaren zo 
Antwerps zijn.
Joost presenteert ook de 
N-VA-podcast Studio 
Vlaanderen.



P SP S

Frontblaadjes waren aan het verstarde 
front in de Eerste Wereldoorlog  
een veelgebruikt informatie- en 
communicatiemiddel voor de soldaten. 
De Vlaamse blaadjes waren daarin vrij uniek, want ze vormden 
vaak de enige nieuwsbron voor soldaten over hun bezette 
heimat, en omgekeerd. De blaadjes werden doorgaans 
samengesteld door geestelijken aan het front, die de schaarse 
informatie uit het grotendeels bezette Vlaanderen verzamelden 
en de soldaten wilden behoeden voor de vervreemding van de 
katholieke moraal: Houdt u flink en kristelijk, zoals ge van thuis 
weggegaan zijt.
 
De blaadjes waren veelal zeer lokaal georiënteerd – De 
Poperingsche Keikop, Herenthals, Tusschen Brussel en Leuven 
– en hadden vaak kleine oplagen. Maar hun verdienste voor het 
groeiende Vlaamse bewustzijn mag niet onderschat worden. 

Natuurlijk omdat ze in het Nederlands 
geschreven waren, maar ook omdat de 
activistische gedachte in sommige 
publicaties doorsijpelde naar de 

loopgraven en daar gretig onthaald werd.

Toen de befaamde Open Brief aan Koning Albert I van de 
Frontbeweging, die het Vlaamse ongenoegen aan het front 
wilde aankaarten, ook door sommige Frontblaadjes over-
genomen werd, greep de (Belgische!) militaire overheid in. De 
blaadjes waren sowieso onderhevig aan censuur – men mocht 
onder meer niet schrijven over de specifieke militaire situatie 
– maar ook het sluimerende Vlaamse activisme moest de kop 
ingedrukt worden. Toch bleven de blaadjes een prominente 
spreekbuis van de Vlaamse Beweging. Ze vormen nu een uniek 
archief over een periode waarin de Vlaamse ontvoogding zich 
nog letterlijk en figuurlijk afspeelde in de loopgraven. 

Een stem uit de 
loopgraven

VLAAMSE FRONTBLAADJES


